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Hem/etaquestnúmero: 

Joan Rai 
Pep Terrassa 
Jaume Fuster 
Paco Galiàn 

Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 
Isidor Rodríguez 
Berta Liesegang 

Nicolau Pons 
Miquel Piris 

Cap Vermell ofereix 
les seves planes per a 
difondre qualsevol opi
nió, notícia o xafardeig 
que volgueu fer. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris publi
cats, teniu a la vostra 
disposició les planes 
d'opinió i cartes al di
rector 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

I~ottalet 

Un estiuigJaL Un estiu distint. 

Estam consumint els dies, les setmanes i els mesos d'un nou estiu, igual i distint de 'molts 
d'altres estius, ple d'rsdeveniments previsibles i farcit alhora d'aconteixements impenst;~bles. 

És l'estiu. ¡ , 
D'entrada, enmig d'una de les sequeres més dramàtiques del segle, aquest estiu 

contradictori ens està sorprenent amb dies vertaderament malagradosos, freds fins i tot, amb 
algun plugim traïdorenc. Recordau, sinó, les festes del Carme. Segurament, els meteoròlegs 
ens en donarien una explicació satisfactòria i ens farien veure que res d'això és tan 
inversemblant, però en la nostra memòria es fa dificil de trobar-hi un juliol tan esquerp. 

Després tenim la festa dels hotelers que, a la primera que no tenen problemes 
d'overbooking ,comencen a gemegar amb tanta compunció que, inevitablement, provoquen 
la nostra total solidaritat davant d'aquest desastre de temporada que pateixen. No sabem per 
on passar, ni on deixar el cotxe, ni com circular amb aquest mateix cotxe, ni com dormir amb 
una mica d'assossec, ni trobar un racó on se'ns permeti prendre un bany sense fer nosa, però 
això no significa gran cosa: aquest estiu és un fracàs estrepitós. 

I parlant de festes, les ja esmentades del Carme, úniques de les quals podem parlar en 
enllestir aquest número, també comencen a presentar signes dc saturació: la gent barallant
se per un bocí d'ensalmada o per dues sardines torrades. O la gent barallant-se sota l'efecte 
de !apomada. Però, també, les festes actuant d'aglutinador, de cohesionadorsocial,lesfestes 
com a trobada entre nosaltres i de nosaltres mateixos. Les festes del Carme, en definitiva, en 
un procés de popularització i, per tant, de participació, absolutament desi~jables. Per ara. 
lv/entre no es descontrolin definitivament. · 

En un altre ordre de coses, resulta que per devers Canyamel estan queixosos amb 
l'Ajuntament, perquè aquest, segons diuen, té abandonada la zona. I diuen ells, els residents 
a Canyamel, que és per mor que estan empadronats a Artà. Bé, no sabem si té per on agafar 
aquest argument. Se senten més abandonats que els veins de Vila Roja? i que els dels Pelats? 
o que els de son Poca Palla? S'hauria de demostrar empíricament, però pensam que seria molt 
dificil fer-ho. En tot cas, si els residents a ·canyamel creuen que estar empadronats a Capdepera 
i votar aquí dóna més força, què els impedeix d'empadronar-s'hi? 

Per acabar d'arrodonir el panorama i a manca de grans esdeveniments polítics, els 
parlamentaris del PP decidiren alegrar-nos l'estiu amb declaracionsemi/ianenses, velles com 
les Crónicas mateixes, reivindicant una educació més humanament espanyola, més 
lingülsticament espanyola, més històricament espeanyola. Amb l'ajut premeditat i alevós de 
la Reia/Acadèmia de ls Història, la majoria absoluta popular comença a estrènyer les femelles 
dels perns del poder. Era previsible. Sembla que la pobra llengua espanyola i la pobra història 
espanyola, malmeses pels perniciosos nacionalismes perifèrics, eren a punt de desaparèixer 
i se'ls havia de donar un cop de mà. Ara, la Declaración de San Mil/im passarà pels sedaços 
parlam~fltaris, tot molt formal, tot molt democràtic, i la femella donarà unà volta més i qui 
realment se n'anirà afer vaumes seran la nostra història, que tot just començàvem a conèixer 
i a reconèixer com a pròpia, i la nostra llengua, a la qual sols li manquen dues sacsdades com 
aquesta per acabar de fer figa. 

En fi, que no hi ha res de nou. Coses de l'estiu, d'un estiu igual, d'un estiu distint. 
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assistència sanitària en el nostre municipi, 
a la fi sembla que s'h¡:t encès una llnm 
d'esperança i s'ha donat una passà molt 
important per a la resolució d'aquest pro
blema gairebé endèmic. 

Sitjar 

Festes 
Dèiem, en el Portalet, que són coses 

de l'estiu. També les festes, com a 
manifestació de l'esperit lúdic que cova 
dins nostre i que, amb la calor, ens vessa per 
tots els porus. 

Així, i per ara, ja hem passat el 
periple de les ¡;elebraduns marineres, les 
Festes del Carme, que enguany, i per molt 
que això pugui semblar un tòpic, foren més 
participades i més concorregudes que mai. 
Des del pregó fins als focs artificials, tots 
els actes, sense excepció, comptaren amb 
una multitudinària presència. Només la pluja 
aconseguí apaivagar una mica els ànims 
festius de la gent, el dissabte del Carme, 
precisamentquanhavia d'actuarel Tmnbet 
de Solfa. 

No cal que destaquem re~, perquè 
tot va estar prou bé: sopar, berenar, canta
da d'havaneres, berbena, missa i processó, 
focs artificials ... 

Així, segons l'anunci oficial, fet per 
la Consellera de Sanitat del Govern Balear, 
Aina Salom, en presència del batle Joan 

Enhorabona a la Confraria de PascualidelsregidorsLauraAbriliCliment 
Pescadors, ànima d'aquestes celebracions. Alzina, el centre de salut de Capdepera es 
I que sigui per molts d'anys. convertiràenunPuntd'AssistènciaConti-

Escoles d'estiu 
Durant els mesos de juliol i agost, 

com també és tradicional, s'handuitaterme 
les escoles d'estiu de s'Auba i de s'Alzinar, 
sota la direcció de David Flaquer i Rosa 
Lechon, respectivament. Tant l'~a com 
l'altra es veuen molt concorregudes i 
constitueixen una notable ajuda pera aquells 
pares que treballen. 

Coincidint en les dates, la Conselleria 
d'Educació ha organitzat les seves colònies 
d'estiu, amb s'Auba com un dels centres 
escollits, amb participació de nins de les 
quatre illes. 

Acampada 

'nuada (PAC), tan aviat com s'acabin les 
obres d'ampliació que s'estan duent a tenne, 
previsiblement a principis de l'any que ve. 

És evident que aquesta és una 
boníssima notícia, es miri com es 1niri, molt 
espedalmeul perqut: això assegura wm 
assistència permanent, les 24 hores del dia, 
tot i que, segons sembla, la coordinació 
seguirà depenent del centre d'Artà. En tot 
cas, les ombres que planegen sobre aquest 
anunci magnífic cal cercar -les en la manca 
de coordinació de la Conselleria amb 
Insalud. Nopodemoblidarque, totiquela 
planificació deltnapa sanitari de les Balears 
correspon al Govern, és l'Insalud 
l'organisme que n'han de fer la dotació de 
personal. 

Esperam que l'Insalud nQ sigui un 
entrebanc per a la consecució d'una vella i 

Durant la setmana del23 al 30 de legítima aspiració del nostre poble. Molt 
juliol, s'ha desenvolupat la ja tradicional 
acampada de son Jaumell, pera nins i nines 
del poble, desvinculada per primer cop de 
les parròquies de Capdepera i Cala Rajada. 
Entre monitors i infants, més de vuitanta 
persones han passat aquests dies de 
convivència i d'esbmjo, en plena natura. 

PAC 

especialment, esperamque els malentesos 
institucionals no malmetin la consecució 
d'aquest PAC tan llargament sospirat. 

Tot valorant la tasca important 
d'aquest i d'anteriors consistoris, sempre 
en la tnateixa direcció, tant de l'equip de 
govern com dels membres de l'oposició, en 
aquest cas concret, no podem estar de 
felicitar la regidora Laura Abril, una dona 
que, ens consta, ha lluitat fins l'extenuació 

Després d'anys i panys de queixar- per arrabassar aquesta declaració. Seva és 
nos, amb tota justícia, de la deficient . bona part del mèrit. 
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Incendis 
Els dies 30 de juny i 4 de juliol es 

produirensen~les incendis forestals, tots 
dos a la zona de s'Heretat, a prop del golf 
de Ca.yamel. El primer va cobrar més 
1M¡:a i necessità la intervenció aèria, 
c;r.eillllaiii llfte5 quatre quarterades, 
e~QIQ~CMt làecàrritx. En ambdós casos 
se .sospdla <fie foren provocats. 

Variant de Capdepera. 
Sembla que la construcció del 

segon tram de la variant de Capdepera, 
s'ha d'iniciar tot d'una. Si hemdecreureles 
doMes d'execució, el seu inici ha d'esser 
iM!illiJm. Malgrathavervistels topògrafs 
prenenmidesihaver-secol·locatelcartell 
indtcador de qui fa l'inversió. 

Concert de sa Torre 
Si no hi ha problemes el dia 1 

d'agost es durà a terme un concert a 
benefici de l'escola Iñana Jyothi Asham 
Schoo/ de l'India, que es durà a terme a sa 
Torre de Canyamel, promogut per Maria 
Morell i pel jesuïta aímcat a aquell país, 
Perico Massanet. Aquesta iniciativa 
compta amb la col·laboració de 
l'Ajuntament de Capdepera i Joventuts 
Musicals i hi actuaran Thomas Schimtt 
(guitarra barroca) i Maria Àngels Ferrer 
(veu). Qui vulgui col·laborar 
econòmicament amb aquest projecte, ho 
pot fer ingressant la seva aportació al 
compte de"'Sa Nostra 2100 0234 38 
01015661891,l'anomenadapopularment 
fila zero. 

XIII Serenates d'Estiu 
Un any més s'han celebrat les 

Serenates d'Estiu de Cala Rajada, als 
Jardins de la Fundació Bartomeu March 
"Sa Torre Cega". Proporcionalment -
enguany el mes de juliol només ha tengut 
quatre dijous; per tant hi ha hagut un 
concert menys- l'assistència de públic ha 
estat superior a la de l'any Jl"Ssat. Els 
concerts estelars, confirmant les 
ex.-pectatives, han estat el primer i el darrer, 
sense desmerèixer els altres dos quant a 
qualitat. The Swingle Singers i James 
Bowman han fet que s'omplís el recinte 
amb públic de per tots els indrets de 
Mallorca, públic que no ha quedat 
decebut. A més, enguany hem comptat 
amb la presència de personatges del món 
de la cultura i personalitatspolítiques. 
Concretament, al concert inaugural hi 

assistí, en representació del 
Molt Honorable President 
Sr. Francesc Antich, el Di
rector General 
d' Adminstració Educativa, 
Sr. Jaume Morey; 
1 'Honorable Consellera Pre
sidenta de la Comissió de 
Promoció Econòmica i 
Ocupació del Consell de 
Mallorca, Sra. Ma. Antònia 
Vadell, i el batle del nostre 
municipi, Sr. JoanPascual. 

Exposició 
A Can Creu d'Inca hem pogut 

visitar una magnífica exposició de pintures 
de l'obra recent de Rafael Amengual. 
Obres d'una peculiar tècnica que durant 
dos mesos ompliren les sales de la sala 
d'exposicions municipal. Sens dubte una 
molt interessant proposta , a l'espera de 
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les tradicionals exposicions que es fan al 
voltant de les festes d'estiu. 

Semi-marathon 
Encara que sigui breument, volem 

deixar constància de la represa d'un 
esdeveniment espottiu tan carismàtic i 
representatiu com és la Mitja Marató del 
Carme, que va tenir lloc el pasSat 24 de 
juny. Aquesta prova, reconeguda i apre
ciada per tot el món atlètic illenc, com el 
seu nom indica, s'havia vengut celebrant 
en el si de les festes marineres del mes de 
juliol, durant deu anys, fins que, en 
fer -se'n càrrec la Confraria de Pescadors, 
aquesta la rebutjà del seu programa. 

Ara, després d'uns anys 
d'absència, la carrera s'ha tornat a posar 
en marxa, reprenent 1 'ordre numèric des 
d'on s'havia deixati amb el mateix nom de 
sempre: XI Mitja Marató del Carme, sota 
els auspicis del Patronat Municipal 
d'Esports i un grup d'Atletes Gabellins, 
ambn'AniMuñozcomadirectora tècnica. 

Els primers classificats de cada 
categoria foren: 

Sèniormasculí: 
Miquel Capó 
VicenteJ. Ogazón , 
JuanL.Rodríguez 

Sènior femem: 

Locals: 

Melina Sagrera 
Daníelle Awuy 
Rosario Del Ojo 

Toni Cursach 1:26:57 
Nicolau Pons 1:37:50 

1:12:42 
1:12:43 
1:15:01 

1:26:15 
1:40:15 
1:41:10 

Juan G. Carvajal 1:47:33 
Veterans A: 

Femando Megías 1:18:27 
VeteransB: 

Alfonso Quijano 1:29:51 
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Nats 
dia 4, maig,Daniel Saurina Rivas d'Adbdón Miguel i Ragnel 
dia 23, maig, Sonia Gómez Carrique de JoséFrancisco i Ana 
dia 26, maig; Maria Requena Flaquer, de Javier Juhí.n i Joana Aina 
dia 29, maig, Miguel Servera Cebrüí.n deMiguel i Begoña 
dia 30, maig, Genaro López Martín de Genearo i Maria del Mar 
dia I, juny, Marina Porras Rasero, de José Maria i Maria Isabel 
dia 2, Sebastüí.n Robles Gonzalez, d'Aquilino i Isabel 
dia 14, Sílvia Rechac Font, d'en Gregorio i Francisca 

Noces 
dia 17 maig, Mateo Gómez Dominguez amb Alícia Vargas Torres 
dia 20, maig, Lluís Cerdà Pons amb Maria Mercè Bernat Salas 
dia 26, maig, Jaime Morey Cañellas amb Maria Leonor Peñalver Femandez 
dia 27 maig, Julian Sansó Rosselló amb Juana Maria Mayol Barceló 
dia 1 O, juny, Juan Ramón Alcover Marsó amb Margarita Jacqueline Garcia Pavón 

Finats 
dia 20, maig, RoffDieter Wellbrock ( 1945) 
dia 31, maig, Eddy Josef Maurits Vanhotven (1946) 
dia 16, jw1y, Joscmaric maria Ocstcrhcld ( 1940) 

l'AIGUA ÉS UN BE ESCÀS 
NO LA TUDIS 

L'aigua és un problema de tots . Diàriament, i sense un gran esforç, tu pots reduir el consum personal 
d'aigua. Observa la següent taula d'estalvis. 

CONSELL ESTALVI 
-Dutxar-se en lloc de prendre un bany ..... ............. ..... ........ ....... ...... ................ . 75 litres 
- Reduir el temps de la dutxa ....... .... .... ................. ... ....... ..... ...... .... .. ... ... ... ..... ... .40 litres 
- Tancar l'aixeta mentre et raspalles les dents, quan t 'ensabones o t 'afaites ...... 8 litres per minut 
- Baixar la boia o coZ.Zocar una ampolla a la cisterna del wàter ... ... ........... ..... 2/3 litres 
-Agranar en lloc d'emprar la mànega per fer net el sòl ............ ..... ................. 250 litres/lO minuts 
- Evitar que l'aixeta romangui oberta tot el temps que neteges els plats .......... .. 12 litres/minut 
- Omplir al màxim de la seva capacitat la rentadora i el rentaplats .. ......... .. 59/150 litres 
- Fer el cotxe net en un tren de neteja, en lloc d'emprar la mànega ..... .. ... ...... 450 litres 
- No deixar les aixetes mal tancades ..... ... .......... .. ..... ............... .. ...................... .30 litres/dia 
- Reduir·al màxim el reg de jardins i zones verdes. 
- Regar sempre de nit (l'evaporació és menor) .. .. .... .. .... ...... ......... ................... 400 litres/dia/100 m2 

AlGUES CAPDEPERA 



música 

Entendre de música o gaudir-ne? 

Ara que esteim en època de festivals de música 
clàssica i concerts de festes, m'ha vengut al cap un comentari 
sobre el qual m'agradaria fer una petita reflexió. 

En moltes ocasions, abans o després d'un concert, 
he sentit allò de -No me n'entenc gaire, de música, però hi 
pas molt de gust.- Algunes persones fins i tot m'han fet el 
comentari directament, com demanant-u~ disculpes. Supò.s 
que aquest comentari també 1 'han rebut altres persones que, 
com jo, estan d'una manera o altra vinculades al món de la 
música. 

Davant aquest comentari no puc més que disculpar
me, així mateix, per si alguna vegadahetransmés l' apariència 
d'estar en condicions de poder ser mestré í jutge de la cultura 
i .sensibilitats musicals dels altres. Res més lluny de la veritat. 
Es més, puc afirmar i sense por d'equivocar-me, que no hi 

EN t: ACTU4LlTAT, L.'f4$PèClE }olU14At.IA 
CfRCA \JN rORAT FEl\ ON fVOl.VClONAR 
CAP [1.. fVTUrt~ .. ER.ò lllOMé~ T~OBA EL 

be l.A CAPA l>1 ozd 
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ha ningú que ho sàpiga tot sobre la música, per molta 
cultura musical i sensibilitat artística que tengui. La 
sabiduria musical, corri tota la cultura, és inesgotable, i si 
a més tenim en compte que la música és la més sensorial 
de totes les arts, podrem deduir que a la sabiduria cultural 
hi haurem d'afegir la percepció de cada persona. El 
resultat d'aquest binomi ha de ser una quantitat infinita de 
possibilitats, és a dir, d'entendre i interpretar la música. 

Per tot això, davant la dicotomia entendre la 
música/gaudir de la música que sorgeix del comentari 
abans esmentat, només puc opinar que entendre la 
música és, per dir-ho de qualque manera, un concepte 
molt subjectiu i molt dificil de mesurar~ en canvi gaudir
ne està a l'abast de qualsevol, no necessita mesura. 

Així que els meus consells a totes aquelles 
persones que tenen gust per la música és que n'escoltin 
sempre que puguin (en viu, ràdio, TV, CDs, cassets ... ),ja 
que l'educació de l'oïda és un procés formatiu constant. 
Qui ha escoltat molta música de qualitat esdevé un ésser 
crític i selectiu envers totes les produccions sonores~ que 
no tota la música mal anomenada clàssica és de qualitat 
ni tota la música contemporània és dolenta. A més, 
sempre que hom assisteixi a un concert, que es deixi dur 
per la seva sensibilitat i el seu gust per la música -molts 
grans melòmans no tenen estudis musicals de cap tipus
i que no es deixin impressionar pels comentaris o fets de 
persones aparentment enteses que de vegades pretenen 
enlluernar. El que sembla el més entés pot no ser-ho o, tal 
vegada, no té la sensibilitat musical d'un altre més profà 
que no ha tengutl 'oportunitat deformar-se acadèmicament 
en el món de la música. 
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Cala Ratjada, segle XX (any 1929) 

Aquest text sobre Cala Ratjada fou publicat al periòdic LLEVANT de JO d'octubre de 1929, 
ara fa 70 anys i busques. El .firmà BLANLA.FLOR i 1 'envia ara des de Palma Nicolau Pons per 

la publicació a CAP VERMELL 

ELS PESCADORS . 
El dia es molt clar i lluminós.La mar, estàtica, beu els 

raigs ardents que el sol aboca damunt la seva superficie blava, 
brufant-la com d'espumes metàliques, que pipellejen, s'apaguen 

mànega curta, calçons arromengats i gorra d'un color indefenit. 
La seva conversa es brusca i tan forta que pareix que s'estan 
barallant. Parlen cot)vençuts i conten llurs aventures mentres 
repassen les xerxes, els hi lleven les herbes i fan netes amb un 
trinxet amb una mà i la llançadora en I' altra, adoben els esvorancs 
i passen els dits dels peus per entre les malles perquè cal tenir
les ben estirades í ben subjectes. Es gent de idees socialistes i 
no pensen més que amb la repartidora universal. Avesats ~ la 
llibertat de la vida de la mar, no volen ser dominats per ningú ni 
volen subjecció de cap classe. No van a missa, ni tenen creències 
religioses, avorreixen els rics; més en el fons, són bons. Qualque 
pic al niig de les seves converses, deixen veure el seu interior 
bondadós i la grandesa del seu cor, però contrariats i avergonyits 
es peneden de seguida, i procuren amb paraules aspres corregir 
la seva debilitat. 

i s'encenen sense aturai, i pareix que intenta engolir-se les per 
escalfar ses entranyes cavernoses i gelades. Les ones abans de 
desfer-se ran de les rpques alcen altives llurs crestès llambrejants 
que semblen talment d'argent fós. Les barques fermades a les 
estaques del mollet i a les penyes es balancenjen suaument a 
l'impuls de la mar. A la platja sols hi ha quedat una barcassa 
negrosa, de grans dimensions i un llagut que ha sofert alguns 
desperfectes en la pesca del matí. Moltes de casetes tenen una 
envelada de branques de pi ben seques i torrades del sol que fan 
gana de calar-les foc. Sota la seva ombra protectora, hi seuen els 
vellets de cara al mar i amb la mirada fixa en les ones mediten i 
recorden el temps de les seves joventuts quan plens de vigor i r 
valentia sortien gojosos amb aquelles mateixes embarcacions .. 
Els hi venen a la memòria les lluites coratjoses i sovint 
desesperades que sostingueren amb els temporals, quan les ones, 
plenes de majestat i de feresa, s'alçaven monstruoses, deixant 
veure el verd esmeragda del seu sí i les llançaven llavors sobre la 
barqueta, fent-la joguina de sa furor. Oh com ho recorden i els 
oprimeix el cor! Els sembla encara sentir el ronc bremul de la mar 
que els feia treballar de valent durant la lluita ... 
Però, també remembren els dies de bonança i senten I' emoció i 
alegria de les pesques abundoses amb tants de peixos lluentejant 
com or i plata viva. Tot els revé a la memòria mirant la mar fit a fit 
com a una amiga de la infantesa i de tota Ja vida, i per més que li 
tenen coneguda la veu, sempre els és grat de parar-hi 1 'orella. 
Damunt cada punta hi ha un pescador que amb la canyeta en la 
mà espera pacient sens bategar-se el moment emocionant en 
que qualque peixet s'enganxi a l'ham i els bromeja amb sagó 
pastat amb suc d'arengada que treu de dins un pot vell. Qui és 
d'entretingut i agradable contemplar aquells esbarts de peixos 
sempre en moviment i en contínua festa que s'acabussen el 
menjar, treuen el capet amb la boca oberta a flor d'aigua i es 
capfiquen tot seguit, van i venen fent lluir la seva escata irisada 
,brillantíssima 

ESCAMPADISSA DE XERXES 
Les xerxes esteses en terra sobre els terrats i pel mig 

dels camins s'aixuguen, formant una bella escampadissa, oloro
sa de marisc; hi ha també palangres i covos que les peixeteres 
han rentat, posant-los per dins la mar. Baix de tres corpulentes 
belles ombres, hi séu un estol de pescadors de cara vermella, 
mirada atrevida, grassos i forçarruts. Porten camiseta de 

EXPOSICIÓ 
Dell2 al20 d'agost 

Joan Rai i Jordi Miralles 

Casal Can Creu d'Inca 
carrer Ciutat 20 (enfront de l'església) 

Capdepera 
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EL POP 
De promte, se sent un crit d'un infant, seguit 

d'exclamacions d'alegria. Just baix del terradet d'un Café 
ple d'homes que juguen i beuen i riuen, tots es giren cap 
allà i una vegada enterats del que passa, s'aixequen i 
prenen part en la joia. És que un al.lot jugant descalç per 
dins 1' aigua, ha afinat un pop colosal i amb un ganxo de 
ferro d'un company seu el desferra de les roques i el 
mostra victoriós als curiosos que van comparaguent. 
Aixó dóna lloc a una acalorada discusió entre els pares 
dels al.lots, car tots dos creuen tenir dret al pop, esca 

molt preuada entre els marinmers. L'un perquè el seu fill 
l'ha tret i l'altre perquè el ganxo l'hi perteneix. El entretant 
l'al.lotó a tota pressa, sense escoltar més raons, el se'n 
duu cap a caseva i p' el camí van rossegant les llargues i 
nombroses cames del pop que encara se remena mig 
esmortit. Al cap d'un moment, tot recobra la calma habi
tual: els mariners han représ la feina, els pescadors de 
canyeta seuen damunt la seva pesquera, la mar s'és 
remoguda un poc més i és un gust veure com les oblades 
piquen, prenen el menjar i s'enganxen a l'ham. El sol 
bofega. Totes les cases han tancat les persianes, els al.
lots neden mig despullats, prop de la platja, i jo rest 
asseguda a una penya, tenguent per respatller un viver de 
llagostes . I amb la mà fent de visera damunt les celles, mir 
i contemplla música armoniosa de la mar que canta gojosa 
i festiva als meus peus. Tot rebull de poesia i la meva ànima 
sedenta i àvida de bellesa gaudeix d'un moment de 

L'Ajuntamentde Capdepera, la Conselleria 
dt: Cultura i la Banca March signaren el passat 29 
de juny un conveni de col·laboració per a la 
restauració d'un parcel-lari de Pere d'Alcàntara 
Penya, ubicat a l'Arxiu Municipal. 

Aquest document, datat entre 1850 i 1860, 
fretura d'una restauració que serà assumida pel 
taller de restauració de documents de l'Arxiu del 
Regne de Mallorca. 

A l'acte de signatura d'aquest conveni hi 
assistiren el Director General de Cultura, Pere 
Muñoz; el batle Joan Pascual; i Jaume Bellido en 
representació de Banca March. 

A més d'aquesta restauració, del document 
se'n farà una còpia per a ús públic, ja que es tracta 
d'un plec molt consultat. 

Enguany, amb motiu de la commemoració del 
700 Aniversari, s'han convocat les beques de 
Recerca 2000, per tal d'iniciar el procés de creació 
d'una base de dades d'imatge, biliogràfiques i 
arxivístiques del municipi, que dirigirà la professora 
de la UIB, Isabel Moll Blanes. El jurat les atorgà a 
l'equip integrat per Mateu Ramon i Li don, i a Rosa 
Maria Aguiló i F iol. 

". 
----------========~----===-----~----

P er bé que hem d'estar contents pel fet d'haver 
aconseguit, en un principi, l'atenció sanitària 

les 24 hores en el municipi, aquest comentari no es 
celebració. Podia ser-ho. però no. Dubtes a part, 
sobre la posada en marxa efectiva de la mesura, hem 
de tenir present dos aspectes que ens. preocupen. 

D'una banda recordar que és una veritable 
vergonya que el nostre municipi no disposi d'un PAC 
(Punt d'Atenció Continuada) des de fa anys. Li 
pertocava per dret, i si no ha estat creat abans -encara 
no és efectiu -, ha estat per pura desídia dels nostres 
governants ( i no vull referir-me, exclusivament, a la 
municipal) i una generalitzada manca de financiació 
de la sanitat pública balear. No cal recordar, que 
després de construir-se els hospitals pendents ( Inca 
i Palma 11) encara serem a la coa pel que fa a la 
despesa sanitària. 

Per bé que cal reconèixer un increment de les 
inversions de l'INSALUD, darrerement, a les illes 
aquestes disten molt de ser les òptimes, és tan gran el 
retràs que poques excuses valen. Cal esperar que ara 
aquest organisme no posi emperonsa la decisió de la 
Conselleria de Sanitat, seria inadmisible. 

El següent punt que hem preocupa: Per a quan 
la creació d'un punt d'assistència -ambulatori- a Cala 
Rajada nou, modern, ampli i funcional? 
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tota la vida hem anat a prendre els banys en aquella platja, 
deixem de fer-ho. Una família amb infants petits en pega 
una panxada per arribar a l'arena des d'on has de deixar el 
cotxe. En canvi els clients de l'hotel... ho tenen a cor que 
vols, cap molèstia ni una, ni cotxes, ni pols, ni gent. 

Això dels plans d'embelliment dels ajuntaments a 
vegades fa olor de privatització pura i dura. Dic això perquè 
la zona peatonal, molt bella, que han fet com a accés a la 
platja de sa Mesquida, que tampoc no arriba a la platja, 
sembla un simple entrebanc perquè la gent del poble, que 

Està be que s'arreglin les coses, però en aquest, com 
en altres casos, crec que se'ls veu el llautó. Crec que som 
molts els qui pensam que no és que estigués millor abans, 
però que evidentment era més pràctic i còmode per als 
gabellins . 

Un usuari . 

. N OTA DE PREM S A 
L'ASSOCIACIÓ DE VEÏNATS I VEÏNADES DEL NUCLI URBÀ DE CAPDEPERA 

En el següent escrit es fa 
referència als temes i problémàtiques 
que s'han tractat al llarg de les reunions 
mantingudes durant aquests primers 
mesos de l'Associació. Com podeu 
veure, s'ha incidit inicialment en els 
temes urbanístics i mediambientals per 
mor d'estar en marxa l'adjudicació de 
la recollida de fems Ga adjudicada a 
hores d'ara), la imminent aprovació de 
les Normes Subsidiàries, amb tot el que 
això comporta de cara al futur urbanístic 
i social de Capdepera, i també, com a 
tema a part, la nova carretera de 
circumvalació i els seus efectes negatiu_¡; 
per tallar el pas a na Gambusina. 

d'accessos (ponts, semàfors) per a 
evitar accidents. Amb data 10/01/00, 
l'Ajuntament ens contesta que ha remès 
el nostre escrit al departament de 
car reteres (Conselleria d'Obres 
Públiques, Habitatges i Transport) i 
també remarca la necessitat de 
preveure accessos al llarg de la futura 
circumvalació. 

-21/12/99. Convocam la regidora 
d'urbanisme a mantenir un primer 
intercanvi d'impressions sobre temes 
urbanístics. Aquesta reunió va tenir 
lloc el dia 2 7 de gener i com a tema 
principal es va parlar de les Normes 
Subsidiàries i que la nostra Associació 

Per ordre d'entrada 
l'Ajuntament: 

a estaria informada. Al dia d'avui, i com 
es pot comprovar, les NNSS es duen 
amb total secretisme i no se'ns ha 
informat de res. 

- 26/10/99. Es demana el casal 
de can Piri cus per fer les reunions. 
Posteriorment, l'Ajuntament accedeix 
i actualment és el lloc de reunió de 
l'Associació. 

-10/12/99. Demanam participar 
com a membres en la Comissió del700 
Anys. No s'ha rebut, fins al dia d'avui, 
cap contestació ni cap referència so
bre el terna. 

- 10/12/99. Demanam una 
solució urgent per al casal municip~ de 
sa Pedrera, pel perill que suposa el seu 
avançat estat de degradació i per ser 
un centre de brutícia i de conflictivitat 
social (drogues) . Com a solucions, 
demanam tancar amb blocs tots els 
accessos. 

- 10/12/99. Estant al corrent de 
la imminent construcció de la carretera 
de circumvalació i pel perill que 
suposarà el pas tan freqüent cap a na 
Gambusina, l'Associació va remetre 
escrits on es demanava la construcció 

- 21/12/99. Demanam que la 
zona dels antics rentadors, al carrer 
Col·legi, es delimiti i es faci net, així 
com que es consideri la possibilitat de 
convertir-la en zona verda. Ampliant 
aquest punt, es va rebre contestació de 
l'Ajuntament (31/12/99), on es diu que 
"l'Ajuntament ha donat ordres als 
serveis tècnics municipals de neteja i 
adeqüació de la zona". 

- 21/12/99. Es demana retirar 
una sèrie de cotxes abandonats al carrer 
Jaume I i també al carrer Col·legi. 
Tenim coneixement que se n'ha retirat 
una part d'ells, però encara en queden 
uns quants. · 

- 21/12/99. Es demana a 
l'Ajuntament sobre qüestions concre
tes del plec de condicions de recollida 
de fems. Un dels punts més importants 
i que va demanar la nostra Associació, 
és la recollida manual, aspecte aquest 

que va ser contemplat en plec de 
clàusules, referint-se als carrers estrets, 
però sense especificar quins eren 
aquests carrers. En aquest escrit es va 
demanar que s'especi.ficàs a quins 
carrers es referien, però no s'ha rebut 
contestació al respecte. 

- 24/0 llOO. D'acord amb el 
Reglament de Participació Ciutadana, 
demanam participar, per la importància 
que té, en les Comissions Informatives 
per a l'elaboració de les Normes 
Subsidiàries. Pendent de contestar. 

-24/0 llOO. Convocam la regidora 
de seguretat ciutadana per a mantenir 
una reunió i tractar el tema de renous, 
circulació i d'altres. Es va parlar dels 
renous, canvis en el trànsit rodat dins el 
poble i actitud i presència de la policia. 

-12/05/00. Presentam sol-licitud 
d'inscripció de la nostra Associació en 
el Registre Municipal d'Associacions 
Veïnals de Capdepera. 

- 12/05/00 . Notificam a 
l'Ajuntament l'acta de la Junta Directi
va provisional. 

D'altra banda, al llarg de totes 
les reunions, s'han debatut temes molt 
diversos, sobre tot de caire social/ 
sanitari, dels quals esperam que en 
surtin propostes fermes en aquests 
mesos. 

També s'està fent, per part de 
tots els participants a la nostra 
Associació, un estat de situació dels 
carrers, mobiliari urbà, enllumenat, 
barreres arquitectòniques , 
contenidors ... de cara a conèixer la 
situació actual i proposar millores a 
l'Ajuntament. 
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EL TERCER MIL·LENNI 

Llegia, el dia 28 de juny, un dels magnífics articles 
amb què el professor Llorenç Valverde obsequia els 
lectors del Diari de Balears. Ho faig sempre. Tot i que jo 
no sóc un matemàtic, ni prop fer-s'hi, mai puc deixar 
d'apropar-me als sempre sucosos comentaris d'aquest 
científic amb una vena literària envejable. Amb exquisit 
sentit de l'humor i, fins i tot, un finíssim punt d'ironia, ens va 
t:sbudellant el món de les noves tecnologies i desmitificant 
conceptes que, per a molts, resulten absolutament 
in.abastables. Apassionat d'internet i les grans possibilitats 
que la xarxa ens ofereix, ens convida insistentment a fer
ne un ús assenyat i enriquidor. Tot plegat, les seves 
col·laboracions constitueixen la cara humana de la ciència, 
aquella que la posa definitivament al servei de l'home, i no 
al revés, com tantes vegades passa. 

L'article de dia 28, però, no tenia res a veure amb allò 
a què ens té acostlimats. No era de ciència ni de tecnologia 
que ens parlava. Ja des del títol es podia entreveure que el 
professor Valverde ens volia fer cinc cèntims d'un assumpte 
de caire molt més íntim i personal. ''Mon pare", duia per 
encapçalament aquella entrega i, en ella, amb motiu de la 
mort del seu progenitor, ens apropava a les vicissituds per 
què passaren els seus pares en haver de deixar casa seva 
i venir a instal·lar-se a una nova terra, Mallorca en aquest 
cas. Amb la senzillesa expositiva que el caractritza, sense 
gens d'afectació ni de sentimentalisme gratuïts, l'autor ens 
descrivia unes situacions que, els qui tenim l'edat de 
Llorenç Valverde, podem comprendre perfectament. 

Valverde, que es declarava fill de "dos pobres 
immigrants murcians", ens parlava, entre d'altres aspectes 
significatius, del procés d'adaptació d'una gent arribada a 
una terra amb una llengua i una cultura nous, procés aquest 
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que venia a resumir en un paràgraf que em pennet de 
reproduir: ''Ja ho poden veure, tot plegat una biografia 
més entre milers de persones anònimes que varen 
trobar a Mallorca tot allò que la seva terra els havia 
negat, una jèina digna que els permetés alimentar i 
donar aixopluc, també digne, a la seva família. Mon 
pare, com molts d'aquests immigrants, varen mostrar el 
seu agraïment de l'única manera que hom pot for això, 
és a dir, fent seves la forma de vida, la llengua i la 
cultura de la terra que els havia acollit". 

Insistesc que, els de la meva edat, sabem 
perfectament de què parla, el catedràtic de matemàtiques. 
Tots coneixem casos d'aquella primera onada significativa 
d'immigrants, ja durant la República, i després de la guerra, 
la majoria d'ells murcians, com els pares de Llorenç 
Valverde. A Cala Rajada molta gent se'n recorda dels 
murcians que varen venir a fer feina a la carretera de son 
Servera, primer, i en el moll nou, després, i tots coneixem 
bé algunes famílies de murcians que es quedaren a viure 
entre nosaltres, en els anys 30, i que com en els cas dels 
Valverde, que arrelaren a Felanitx, varen sembrar ca seva 
en el nostre poble i han estat un exemple de convivència i 
d'integració. No en sé les causes, d'aquesta facilitat per 
imbricar-se en el teixit social mallorquí. En Xisco Gambins 
em deia que el caiàcter és semblant. De fet, com Mallorca 
mateixa, Múrcia la va conquerir el rei en Jaume, l'any 1266, 
tot i que després la lliurà a Castella. 

Ja sé, i aquest és un argument que s'ha de prendre 
en consideració, que en aquella època la integració era 
quasi obligada, tota vegada que els immigrants eren pocs i 
la llengua vehicular de la població era únicament i exclusiva 
el mallorquí. Amb tot, com deia recentment, en un reportatge 
televisiu, un músic argentí que es va instal·lar a Cuba en els 
anys 50, "en anar a viure a un altre lloc, hom s'ha de voler 
assemblar als qui ja hi viuen, ha de voler ser com ells, perquè 
si no o te'n vas o t'engeguen". Aquells murcians dels anys 
30 i 40 ho tenien clar: volien ser com els d'aquí. 



col·laboració 

Em venen al cap els casos concrets de les famílies 
F ermíndez Orts i Gambins Méndez, assentades a Cala 
Rajada en aquells anys, que varen esdevenir cala-rajaders 
sense paHiatius, i els fills i els néts de les quals n'han estat 
els rebrolls mallorquins, i ben mallorquins; tanyades d'aquells 
murcians que, per circumstàncies de la vida, hagueren de 
deixar casa seva i aquí hi trobaren l'estabilitat personal i 
familiar que cercaven. Em deia en Pep Fernandez Orts, fa 
poc, que ells no provenien de Múrcia sinó que eren 
originaris d'Alacant, de Rojales concretament. Crec que 
això no invalida la meva apreciació, ja que aquest poble és 
molt al sud del País Valencià, gairebé a tocar terra 
murciana. D'aquest mateix lloc provenen els Cuadrado 
Imbernón, arribats a la dècada dels 50, i que també han 
donat mostres sobrades d'adaptació al caràcter mallorquí. 

Molt més recentment, he conegut altres murcians 
que, com els esmentats, han estat modèlics en el seu procés 
d'adaptació a la terra d'acollida i han esdevingut, al meu 
parer, vertaders exemples per a tots els qui, sense oblidar 
les pròpies arrels, volen contribuir a mantenir vives les 
arrels del poble mallorquí. Els Gallego Méndez, sense anar 
més lluny. En Pep Gallego, regidor de l'Ajuntament, sol dir, 
amb la sornegueria que el caracteritza, que ell és aquí des 
de molt abans .que cap de nosaltres, ja que ell arribà amb 
Jaume I. Efectivament, aclareix després, aquest és el nom 
del vaixell amb què va fer la travessia des d'Alacant. Un 
altre murcià exemplar seria en Paco Galian, director de 
l'escola de s'Alzinar, qui, amb legítim orgull, s'omplela boca 
de les testes d'Alcantarilla, però que treballa a escarada 
per empènyer les festes d'aquí, com un d'aquí que ja és, i 
a qui mai no se li ha ocorregut trasplantar a Mallorca 
"ferias" de cap mena, ni d'abril ni de cap altre mes. Aquí hi 
podríem afegir els casos dels Peñalver Vico, el conegut 
pintor Gustavo i el molt de temps regidor de l'Ajuntament, 
Fernando, originaris de Cartagena. O també els Vívancos, 
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amb distintes ramificacions familiars, de les quals, totes les 
que conec han fet un procés semblant, sempre en el mateix 
sentit de respecte cap a Mallorca, els seus habitants, la 
seva cultura i la seva llengua. 

Aquest no és, evidentment, un treball ni exhaustiu ni 
amb cap pretensió sociològica. Amb tota seguretat, per 
poc que ens hi miràssim, trobaríem multitud d'exemples 
d'immigrants que han fet un procés semblant, 
independentment del lloc de procedència. De molts 
d'extremenys se'ns faria difícil esbrinar-ne els origens, i la 
seva estima envers aquesta terra podria servir de mirall per 
a molts de mallorquins dels quatre llinatges. Si m'he referit 
als murcians ha estat perquè, en general, almanco en els 
casos que jo he conegut, no sols no han estat causa de 
distorsió de la convivència del nostre poble, sinó que, ben 
al contrari, han contribuït decisivament a la seva articulació 
social. I, com feren els Valverde, han mostrat el seu 
agraïment "de l'única manera que hom pot fer això, fent 
seves la forma de vida, la llengua i la cultura de la terra que 
els havia acollit". És gent que ha decidit esser mallorquina. 
I els mallorquins sabem 
bé què vol dir, això. 

Davant molts de nous mallorquins, i fins i tot davant 
molts de mallorquins de ple dret, nascuts aquí, que o bé es 
desentenen de tot el que no sigui plenament "espanyol", o 
que fins i tot militen en organitzacions que lluiten contra la 
recuperació impossible dels trets culturals i lingüístics 
d'aquesta terra, els "murcians" se m'apareixen com un 
referent encoratjador i com a imprescindible refugi per a 
una última esperança. I és que els "murcians", és a dir, tots 
aquells immigrants que no han volgut ni volen assumir el 
paper de nous colonitzadors, són l'única, i la darrera, 
possibilitat de supervivència d'aquest poble nostre tan feble 
i tan desconcertat. 

Nosaltres tot sols som incapaços de sortir-nos-en. 

"Tantes coses fetes, tantes per fer". El govern multi partidista de 
les Illes Balears ha encetat una campanya publcitària , per a informar, 
recordar, publicitar, els fets duits a terme durant aquest primer any. Es 
tracta de combatre la idea.que el Partit Popular s'ha encarregat de repetir 
a tots els mitjans de comunicació, que aquest govern no governa. 

És evident que no hi ha hagut un canvi radical a les Illes. Tot 
segueix més o manco igual. Ara bé, aquesta normalitat ja és un èxit 
després de les premonicions catastrofistes que es llançaren als quatre 
vents, quan es produí el pacte de govern de socialistes, ecologistes, 
nacionalistes i comunistes. 

Tanmateix, sí que hi ha coses que canvien, coses que haurà de 
passar un temps fins que es notin. Com a mínim, alguns grans problemes 
comencen a plantejar-se des de les arrels i la transparència administrativa 
s'està imposant com a norma. 
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SOBRE LA CONSERVACIÓ 
DE LES PLATGES 

La zona ocupada per la pineda marca els lfmits del sistema dunar de cala Agulla; la seva orientació espacial coincideix amb la direcció del 
vent de tramuntana. 

U 
na de les primeres notícies de la tempo
rada turística va ser la no concessió de la 
bandera blava a cala Agulla, la nostra plat

ja emblemàtica i capdavantera a aconseguir el 
reconeixement de dita bandera, any 1990. El tèc
nic municipal en medi ambient, Xavier Liy, assegu
rava que el motiu de la pèrdua del guardó no esta
va ni en la qualitat de l'aigua, ni de l'arena, ni tam
poc en els serveis sinó en unes multes que posà la 
Demarcació de Costes a uns bars de damunt la 
platja. (1) 

Però, any rere any, els arenals de l'Agulla i Sa 
Mesquida es degradan, perden arena en quanti
tats importants i això farà que minvi la superfície 
de platja i surtin a la llum més i més roques. Els 
problemes de sobreexplotació i superpoblació són 
ignorats i s.i surt algun entrebanc és per causa alie
na a la gestió política. 

Per a desenvolupar polítiques efectives de 

conservacíó del medi ambient cal plantejar-les a 
llarg termini. Una platja, un bosc o una finca es 
degraden lentament i, de la mateixa manera, per a 
recuperar-les, la tasca és llarga i costosa. Per altra 
part, encara observam el litoral amb els ulls de 
sempre, de forma estàtica; considerant que la 
natura se regeix per les seves pròpies lleis i, passi 
el que passi, segueix el seu camí. Però l'home és 
un ésser poderós i perillós capaç de capgirar el 
funcionament de la naturalesa. Les platges, per 
exemple, ja no són el que eren; una mostra és la 
platja de Muro de cada any més estreta i que ha 
obligat l'Ajuntament a reduir l'àrea d'explotació de 
les hamaques, per la qual cosa enguany recaptarà 
per la concessió d'aquest servei trenta milions 
manco que l'any passat. (2) 

Cala Agulla també ha estat una platja capda
vantera en l'utilització de canyissades per a retenir 
l'arena que el vent aixeca i s'emporta fora de la 
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platja; però observant la col.locació de dites can
yissades, paral.leles a la línia de costa, un cau en 
el compte que no és la correcta, que haurien d'es
tar situades perpendicularment a la direcció del 
vent dominant que és la tramuntana. D'aquesta i 
altres actuacions se'n treu la conclusió que s'actua 
bastant a les fosques, amb més bona voluntat que 
altra cosa i amb uns rendiments baixos. 

Les platges actuals tenen uns deu mil anys. 
Durant tot aquest temps la naturalesa ha actuat 
fins a arribar a un punt d'equilibri. L'arena que treia 
la mar era retinguda a terra per la vegetació; quan 
hi havia un sobrant es formaven avantdunes que el 
vent s'emportava cap a l'interior. Com diu el pro
fessor de la U.I.B, Jaume Servera, les avantdunes 
són les primeres acumulacions dunars perma
nents. El sediment provinent de la platja és atrapat 
i retingut per la vegetació, de manera que qualse
vol alteració de la comunitat vegetal que les colo
nitza en provoca la ràpida mobilització i, fins i tot, 
la desaparició. Així doncs, el grau de densitat en 
què el borró (Ammophila arenaria) colonitza les 
avantdunes és un perfecte indicador de l'equilibri 
en què es troben aquestes dunes. D'altra banda, el 

Les primeres dunes de sa Mcsquida, avantdunes. 
poblades de borró; quan falta dita planta el vent se'n 
du l'arena i es formen canals o cubetes de detlacilÍ . 
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grau de desenvolupament i la densitat d'ocupació 
d'aquesta espècie està directament relacionat amb 
una aportació correcta, abundant i constant de nou 
sediment a partir do la platja. (3). 

A cala Ag1 1lla aquest primer cordó dunar ha 
desaparegut completament a causa de la presèn
cia massiva de turistes i de la neteja inadequada i 
indiscriminada que se'n fa. Amb la finalitat d'ei
xamplar la platja, el tractor que realitza la neteja 
arrossega l'arena de la part alta cap a nivells infe
riors, al mateix temps arrabassava el borró i apla
nava les avantdunes i està formant un talús entre 
la platja i el començament de la pineda. 

A Sa Mesquida, aquest primer cordó dunar 
desapareix a marxes forçades a causa de la 
presència humana i del pas de cavalls i vehicles. 
Mentres tant, l'arena ha quedat a mercè dels vents 
que, amuntegada en forma de grans dunes, 
avança cap a l'interior buidant la platja de sedi
ment. 

Una altra conseqüència de la massificació de 
la platja és la formació de cubetes de deflació, és 
a dir, uns canals que arranquen de la part alta de 
la platja i travessen tot el cordó dunar; a vegades 
tenen un origen natural a causa de la desaparició 
de la vegetació, aleshores el vent se'n du l'arena i 
forma un canal que en aquest cas té una presèn
cia puntual i esporàdica fins que el borró colonitza . 
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de nou tot l'indret. Quan respon a causes antròpi
ques, al pas constant de persones, aquests canals 
no sols no s'arriben a tancar sinó que, amb el 
temps, van guanyant en dimensions(4). A cala 
Agulla s'han format nombrosos canals de deflació 
perquè la gent arriba a la platja per diferents 
indrets. Allò que en un principi és un simple pas, 
poc a poc, el vent ho eixampla perquè l'arena ha 
quedat sense la protecció de les plantes ni de la 
fullaca que' resta capolada per les potades de la 
gent; després surten a la llum les arrels de les savi
nes i pins fins que el relam no pot alimentar els 
arbres i es moren; lentament el canal guanya en 
amplària i fondària. 

Ja és hora que s'apliquin mesures per a 
redreçar els desequilibris dels nostres sistemes 
dunars. Com diu Antoni Rodríguez Perea, la situa
ció requereix una anàlisi de l'evolució històrica de 
cada platja i definir les propostes d'actuació perti
nents amb un pla de seguiment i redireccionament 
d'acord amb els resultats obtinguts. (5) 

Des de la Universitat de les liles i entitats com el 
G.O.B. es reclama que l'Administració reguli l'ús i 
conservació dels sistemes dunars, uns espais tan 
importants i bàsics per al turisme. Estats Units, 
França, Holanda o Anglaterra són països on la pobla
ció no es passeja per les dunes més que per un 
determinat lloc d'acccès i senyalització cap a la mar . 
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La recuperació del primer cordó dunar no és 
difícil ni tampoc excessivamet ·cara, però és bàsic 
per a la conservació de la platja; els responsables 
del departament de Biologia de la nostra 
Universitat són molt clars: "Si no hi ha vegetació 
dunar, no hi ha fixació de dunes i sense duna la 
platja desapareix". L'any 1997 Gesa destinà vint 
milions de pessetes per a repoblar amb setanta mil 
plantes el sistema dunar de les platges de llevant 
de Formentera, que també es trobaven molt 
degradades a causa del mal ús humà(6). El Jardí 
Botànic de Sóller s'havia responsabilitzat de reco
llir les llavors i fer-ne el planter; per cobrir de vege
tació la franja dunar d'uns dos quilòmetres s'havia 
marcat un termini de quatre anys. Aquesta tasca 
se complementava amb actuacions d'ordenació 
que consistien a senyalitzar les zones per on es 
podia circular en vehicle o a peu, és a dir, un pro
jecte que pretén compaginar la conservació de les 
dunes amb l'ús turístic i recreatiu de la zona. 
Aquest programa d'actuació es va estendre, en 
següents fases, a tot el litoral de Formentera amb 
un cost superior als 800 milions de pessetes que 
fou cobert, quasi en la seva totalitat, amb fons de 
cohesió de la Unió Europea. 

En el nostre municipi una platja és un mitjà de 
producció sotmès a principis de rendibilitat econò-
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mica; cada quatre o cinc anys es renova la con
cessió dels bars situats damunt les platges a aque
lla empresa que més diners ofereix i compleix 
unes exigències sobre manteniment, neteja de la 
platja i serveis complementaris. Un sistema dunar 
és un actiu de la societat, com ho és el paisatge o 
l'aigua; per això cal assegurar la seva supervivèn
cia i revitalitzar el funcionament com a sistema 
natural després de revisar els actuals planteja
ments econòmics, tan utilitaristes, que les regei
xen. L'explotació de les platges del municipi apor
ten a la hisenda municipal quasi cent milions 
anuals. 

Una altra qüestió que s'hauria de revisar és el 
de les banderes blaves; fonamentalment perquè 
se'ls dóna un valor que no tenen; creis que 
enguany hauran anat menys turistes a cala Agulla 
pel fet de no gaudir de bandera blava?. Creis que 
és seriós que el fet de multar els bars ha de "reper
cutir'' sobre la "imatge" de tota la platja?. Els bars 
ofereixen un servei complementari que utilitza una 
part dels banyistes; per altra part, les deficiències 
s'han de denunciar per corregir-les com més prest 
millor. Una bandera blava hauria de distingir a 
aquelles platges que estan sotmeses a un segui
ment global, ofereixen unes garanties sanitàries i 
uns determinats serveis complementaris. 
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Una altra qüestió és que hi ha serveis, com 
són els de vigilància i socorrisme, que no tenen 
gaire sentit, únicament per optar a les banderes 
blaves. El servei és car perquè implica molta 
gent; enguany s'hi destinen devuit milions. Els qui 
moren a les platges són estrangers perquè des
coneixen la mar i els seus riscs, per això entenc 
que aquest servei s'hauria de substituir per una 
campanya d'informació i de prevenció. L'any pas
sat, que ha estat la temporada amb més bande
res blaves, més vigilància i més socorristes, 
vàrem batre records quant a turistes que moriren 
a les platges: uns vuitanta. Per altra part, no hi ha 
dret que un malcap es llanci a la mar un dia de 
temporal i posi en perill la seva vida i la dels qui li 
donen socorrs; una actitud tan temerària s'hauria 
de sancionar, com passa, per exemple, a la 
carretera. 

Les platges formen part del conjunt de serveis 
que posam a l'abast dels visitants; tot servei que 
es presta té uns costos que repercuteixen en el 
consumidor. L'ecotaxa ens ha de servir per aten
dre i millorar l'eficàcia de les inversions ambien
tals, actuant sobre els problemes més greus i 
urgents. Una taxa turística, en aquest sentit, és 
necessaria i urgent però abans de recaptar-la i 

aplicar-la s'haurien de millorar els plantejaments 
econòmics i mediambientals. 

En el cas de les platges no podem centrar
nos únicament en l'explotació econòmica, mante
niment i bona imatge, cal cuidar la conservació i 
assegurar el seu futur. Als turistes que ens visiten 
tan sols els interessa trobar-se les platges amb 
bones condicions; no els importa si la platja es 
degrada i amb els anys desapareix; per això 
aquest tema no està entre les exigències per optar 
a la concessió de les banderes blaves. Conservar 
aquest patrimoni natural tan preuat hauria de ser, 
precisament, l'objectiu prioritari. 

Notes 
(1) Diari de Mallorca. 14-6-00. 

(2) Diari de Balears 26-12-1999 

Josep Terrassa 

(3) Servera Nicolau, Jaume. "Els sistemes dunars litorals holocènics." 
Aspectes geològics de les Balears. Editat per la U.I.B. Palma 1998. p. 273 

(4) Servera. lbid. pag.276 

(5) Rodriguez Perea, Antoni. "La investigació científica com a base de 
la preservació dels recursos naturals". Papers de medi ambient. Editat 
per Sa Nostra. Palma, novembre 1997 

(6) Diari de Balears 15-12-1997 
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PREGO DEL CARME 2000 

En el mes de maig, el meu bon amic Jeroni Ferrer, 
Secretari de la Confraria de Pescadors, em va comunicar 
que l'entitat havia pensat en mi com a pregoner de les 
F estes del Carmed'aquestany 2000, tan rodó, numèricament 
parlant. La meva primera i íntima reacció va ser d'immensa 
alegria i de profunda satisfacció per un nomenament, i em 
podeu ben creure, completament inesperat. Després, passat 
el temps, amb l'ànim una mica més asserenat, me'n vaig 
tèmer que fer el pregó no era únicament una qüestió 
d'autocomplaença, sinó, i molt primordialment, de tenir 
alguna cosa a dir. 

I aquest és, ara mateix, l'assumpte: de què hauria de 
parlar? Per aquesta tribuna hi han desfilat persones de gran 
erudició, persones de vasta cultura que han anat deixant el 
llistó prou alt com perquè fer de pregoner del Carme sigui 
un repte no gens senzill. Jo el vaig acceptar 
incondicionalment, i unamicainconscientment, sense dubtar
ho ni un instant, amb una sola cosa ben clara, i és que 
gairebé tots em coneixeu, que sabeu que sóc de la nissaga 
dels "Pereandreu", que no és precissament una nissaga 
d'inteHectuals sinó de gent de la mar, de pescadors, 
d'homes i dones senzills que han contribuït a fmjar aquesta 
Cala Rajada nostra que, amb tota seguretat, tant estimam 
els aquí presents. 

Jo sóc un Pereandreu. Ni més ni pus. I és com a tal 
que comparesc davant vosaltres, convençut que aquest és 
el millor títol que podria posar damunt la taula. Em permet 
d'adreçar-me als qui sou aquí presents des de la meva 
condició de membre d'una de les famílies que posaren els 
fonaments d'un llogaret que, com sempre sol passar, la 
memòria ha idealitzat. Sóc aquí, en defmitiva, coma renét, 

Jaume Fuster Alzina 

nét i fill de pescadors, orgullós dels meus avantpassats i de 
la sang amarada dc sal de mar que corr per les meves 
venes. Aquestes són les meves credencials. 

Però no espereu que el meu pregó sigui un cant al 
passat, perfumat de poesia. He decidit que aquestes 
paraules, que vull que siguin breus, no constitueixin la 
nostàlgica evocació d'un temps irrecuperable. La literatura 
medieval creava locus amoenus, que eren osasis de pau 
on el viatjant agoserat descansava i es refeia de les seves 
aventures prodigioses . Nosaltres, criatures de cam i os, 
també tenim la tendència a cercar llocs de pau i tranquil·litat 
espiritual, i moltes vegades trobaro el recer rebostejant per 
les calaixeres de la memòria, mentre intentam defugir les 
batalles diàries d'una vida excessivament atrafegada. Però 
jo, almenys avui, insistesc, no vullfer res d'això. No puc; en 
el començament de les entranyables festes del Carme, 
viure de records. Anam a començar uns dies de convivència, 
de trobada, d'esbargiment, de sana alegria, i és cap aquí cap 
on vull girar la mirada: endavant, només endavant. Jo, el 
passat, procur entendre'} com un llibre on parendre a viure 
el presnet. En aquest sentit sí que m'interessa prendre'! en 
consideració. Conèixer-nos com a poble i sentir-nos 
membres d'una comunitat amb una història compartida, és 
una bona teràpia per a bastir un projecte de futur. No per 
a reproduir aquesta història, sinó per aprendre dels errors 
d'ahir i no haver-los de repetir demà. I és referintme al futur 
que els cala-rajaders hem d'anar construïnt, que vull 

' centrar les meves paraules. 
En primer lloc, crec, crec expressar un sentiment 

bastant generalitzat si em referesc a certa alarma pel que 
fa al creixement urbanístic, al consum de territori i de 



festes 

recursos, a la massificació, a una situació, al capdavall, que 
sembla que ha fugit de les mans i que, per tant, no controlam. 
Repetesc, una vegada més, que no n'he de dir res de la Cala 
Rajada preturística, paradisíaca, però també terriblement 
probra. He de parlar de la Cala Rajada del present i del 
demà, d'una Cala Rajada que, al meu parer, ha de conservar 
el que encara resta d'ella mateixa, els vestigis del seu 
caràcter i de la-seva personalitat, i que ha de seguir essent 
habitable, fins al punt que els nostres visitants, quan se'n 
tomin, l'enyorin: n'han d'enyorar les seves platges i els seus 
pinars, el seu aire i les seves aigües, i la seva gent. Els 
nostres visitants han de voler tomar i nosaltres no n'hem de 
voler fugir. Pens que a hores d'ara, ja és una qüestió de 
supervivència, independeotmeot ~ h..i. hagi veus que 
s'entossudeixin a fer-nos creure que el ritme d'expowsió 
actual es pot mantenir indefinidament. La nostra petita illa 
és a frec . de col·lapse i això el primer que ho hauria 
d'entendre és el sector hoteler i de serveis. Mantenir uns 
bons nivells mediambientals i espais protegits suficients deu 
ser la millor inversió que es pot fer en promoció turística, 
però també és la millor inversió que podem fer per a 
nosaltres mateixos, per a la nostra qualitat de vida i per à la 
qualitat de vida dels nostres descendents. 

En segon lloc, la Cala Rajada del futur, al meu parer, 
ha de constituir un espai de convivència i de respecte entre 
persones i cultures demoltdistinta procedència. Ens haurem 
d'anar acostumant, de cada dia més, a compartir aquest 
racó de l'extrem oriental de Mallorca amb gents arribades 
dels llocs més diversos, tant de la Península com de països 
llunyans, ja siguin d'Europa, del continent africà o de 
l'Amèrica Llarina, d'Àsia fins i tot. Haurem de conviure 
amb persones d'altres races, amb creences religioses 
distintes de les nostres, amb costums i maneres d'entendre 
el món i d'entendre la vida molt enfora dels que nosaltres 
tenim com a propis. Agombolar aquesta realitat heterogènia 
i fer-ue no una font de conflictes sinó una possibilitat 
d'enriquiment mutu és un altre dels grans desafiaments que 
ja se'ns està plantejant i que anirà creixent en importància 
cada dia que passi. Personalment, estic en desacord amb 
lleis d'estrangeria que tanquen portes en virtut del poder 
adquisitiu de qui arriba i de fronteres que no són més que 
retxes traçades molt de pics de forma arbitrària. Estic en 
contra de posar barreres a la desesperació de qui fuig de la 
misèria, les més de les vegades jugant-s'hi la vida. Tret 
d'excepcions molt puntuals, ningú no es mou de casa seva 
per guts. D'altra banda, paraHelament, mantenir-nos vius 
com a pobles culturalment diferenciat, en tant que poble 
mallorquí, hauria de constituir \in objectiu assumit com a 
aportació a la riquesa i la diversitat cultural de la mare 
Terra. Quan els avenços tecnològics i aquest concepte mal 
paït de la globalimu;ió semblen voler -nos clonar culturalment, 
crec que és un deure mantenir-nos ferms en defensa de la 
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nostra idiosincràsia, de la nostra manera d'esser, amb la 
llengua coma estendard. Rebre amb els braços oberts tots 
aquells qui, cercant una vida més digna, arriben fins a ca 
nostra no hauria de ser incompatible amb la preservació de 
les nostres senyes d'identitat. A mi, aquest és un aspecte 
que m'implica, amb el qual em sent moralment compromès, 
i m'agradaria que tots els cala-rajaders l'assunússim com a 
propi i que treballàssim decididament per ser amatents i 
acollidors sense haver de renunciar a l'autoestima ni a 
l'orgull de ser qui som. I, encara, em permet demanar que 
els cala-rajaders, en aquests negocis, no ens engresquem 
en disputes inútils ni en enfrontaments estèrils, entre nosaltres 
mateixos, en al guns dels quals jo mateix m'hi he deixat 
arrossegar més d'una vegada, no fos cosa que mentre 
aclarim una lletra de més o de manco acabàssim perdent tot 
l'abecedari. 

En un altre ordre de coses, però seguint amb l'intent 
de prospectiva d'aquest pregó, tan voluntarista i esperançat 
com mancat de rigor, no puc passar sense referir-me al món 
de la mar, als nostres pescadors, als homes i dones que han 
consagrat la vida a aquesta activitat no sempre prou 
reconeguda ni recompensada. I no puc passar per alt tal 
referència per raons òbvies: d'una banda, aquestes són les 
seves festes i són ells els qui donen sentit, justifiquen i 
organitzen tals celebracions; d'altra banda, ja ho he dit, jo en 
sóc de nissaga, de pescadors: fins i tot entenc algun títol 
professional i una temporada vaig anar embarcat; així 
mateix, al marge d'una dedicació directa a la professió de 
pescador, la meva vida sempre ha estat vinculada a la gent 
que l'ha exercida: a banda que, de més jove, a ca nostra 
sempre vàrem tenir barca, en els últims vint-i-tres anys he 
treballat per a l'Institut Social de la Marina, on seguesc, i 
setze d'aquests anys els vaig compatibilitzar amb les funcions 
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de Secretari de la Confraria de Pescadors. Per tot això, 
parlar dels pescadors de Cala Rajada és parlar de la gent 
que forma el meu entorn vital, és parlar de Ja meva gent. 
Sempre m'he sentit un d'ells i voldria que ells sempre em 
considerassin un dels seus. Però, per damunt de tot, el que 
jo vol~a és que aquest sector seguís mantenint-se viu i 
dinàmic, rendible econòmicament i útil socialment. Ningú 
no ignora les dificultats per què ha passat i passa la pesca, 
especialment la d'arrossegament: la migradesa dels recur
sos i un sobreesforç sovint inconscient ens ban menat a w1 

present que cal redimensionar. Potser, d'aquí a pocs anys, 
Cala Rajada tomi als seus origens i el nostre port ens mostri 
una fesomia sense barques del bou . Potser. No sé si és 
inevitable. No sé, fins i tot, si és desitjable. No ho sé. El que 
sí que em consta és que tant des dels òrgans de direcció de 
la Confraria com entre els professionals, d'una manera 
generalitzada s'ha pres consciència que s'ha d'adequar 
l'esforç de pesca als recursos disponibles : és allò que els 
científics anomenenrendimentmàxim sostenible, que permet 
que les reserves es puguin anar regenerant permanentment, 
de forma natural. La mar, la nostra mar contràriament al 
que es pensava temps enrere és un medi fràgil delicat, amb 
unes possibilitats d'e~plotació Limitades, i això, avui els 
professionals ja ho saben. Però, i els demés? A vegades 
aquests professionals tenen la impressió que la flota esportiva 
i de recreació no és sotmesa a unes exigències tan estrictes 
com dis pcU.t:i ~n. L'augrrwnl desmesurat de la fiola no 
professional en dificulta el control i això suposa la proliferació 
de furtius; aquesta flota immensa, que a les Illes Balears 
representa més del25% del total de l'Estat espanyol, a més 
de la incidència directa sobre els recursos disponibles 
afegeix l'opacitat dels seus actes i, de retop, Ja impossibilitat 
d'avaluar-ne les cohseqüències. Jo vull, insistesc, un fi.ttur 
i un futur digne, per als nostres pescadors, però no sé si 
aquest sentiment és compartit per les distintes 
administracions que hi tenen responsabilitats: de la 
multiplicitat d'organismes que hi volen dir la seva, de la selva 
burocràtica que se'n deriva i de la innombrab1e quantitat de 
controls i inspeccions que s'hi efectuen, bé es podria deduir 
que allò que es pretén és, altraptent, èntrebancar dificultar 
i desanimar aquest sector de producció tan emblemàtic i tan 
representatiu de Cala Rajada. Amb tot, estic convençut que 
la gent de la mar se'n sortirà, que els vertaders professionals 
sobreviuran i que a Cala Rajada els pescadors seguiran 
constituint un sector professional ben viu, un referent social 
indefugible i un important factor de dinamització de la vida 
del poble. 

Amb tota seguretat, podria referir-me a molts d'altres 
aspectes del nostre caminar col· lectiu i del demà que a mi 
m'agradaria contribuir a construir: el respecte que hauríem 
de tenir i hauríem d'ensenyar als més joves pel patrimoni 
comú, des del mobiliari urbà fins a les instal·lacions esportives 
passant pels parcs, els carrers o les places, per les platges 
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i pels boscos; a l'esment que hauríem de tenir pels recursos 
limitats de què disposam, amb l'aigua en primer terme; al 
deure que tots hauríem d'imposar-nos de donar una mà en 
els quefers públics, a partir de les nostres capacitats i de la 
nostra disponibilitat: en comissions de festes, en partits 
poUtics, en associacions de veïns, en clubs esportius, en 
grups d'acció social, en juntes de pares ... ; al dret que 
ahuríem de reivindicar de ser feliços i a l'obligació que 
hauríem d'assumir de fer feliços els demés. En definitiva, 
m'hauria de referir a la tasca meravellosa que hauríem 
d'emprendre, tots i cada un de nosaltres, sense excepcions, 
d'anar fent una C"ala Rajada cada dia més civilitzada, més 
neta, més culta, més harmònica, més assenyada, més 
humana. 

Comencen avui les Festes del Carme del 2000 les 
festes del moll Les dels pescadors, les de tots nosaltre~. Jo 
hi vaig estar estretament vinculat durant vint anys, a 
aquestes fi stes, a partir de la gestació i el naixement de 
l'actual etapa més o menys tal i com les coneixem avui. En 
le nostre municipi, aquestes foren unes festes que varen 
prendre per un camí nou, un camí que després han seguit 
totes les demés, un camí de portes obertes i participació 
popular. Com que mai no me n'he desvinculat absolutament 
si dic que les esti1_11 moltíssim, a les festes del Carme, em 
podeu ben creure. Com podria ser d'altra manera? 

Diumenge que ve, com sempre, la venerada imatge 
de la Mare de Déu del Carme tornarà a sortir en processó 
per les aigües de la nostra cala i allà a baix, devora la mar, 
aquests dies s'hi dirà La missa merinera, hi cantarem 
havaneres hi beurem rom cremat o hi ballarem un pasdoble; 
trobarem uns moments per seure a la fresca i per parlar, 
distesament, de les nostres coses, amb un tassó de llet freda 
en la mà. Ens sentirem poble i farem poble i els nostres 
pescadors tomaran a ser ekprotagonistes d'uns dies i unes 
festes que són ben seves. 

Per acabar, permeteu-me que ho faci amb uns 
versos d'una modesta cançoneta que vaig escriure, anys 
enrere, quan a les festes del Carme hi cantàvem amb el grup 
"Sa Gavella" . Diuen així: 

Cala Rajada, Cala Rajada, 
blanca d'escuma, gustosa de sal, 
la marinera de mil llevantades, 
la nau de roca feta als temporals. 
Hi ha una raça de gent que t'estima, 
que de tu en féu un tranquil llogaret 
i et modelà amb ses mans amoroses 
com un artista la pedra esculpeix. 
Conec es Blancus, es Putxus i es Castus, 
es Pereandreus, es Murtes i es Nadals, 
homes i i dones forjadors d'un poble 
que ha viscut sempre de cara a la mar. 
Amics, amigues, que els cala-rajaders, per molts 

d'anys, paguem continuar vivint de cara a la mar. 
Bones festes a tots! 

.fol4tu. ' C!4.y 
-~ . * 
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Conspiració contra els parcs a __ Mallorca 
Una de les promeses electorals del Pacte de Progrés era la constitució d'un gran parc a la serra de Tramuntana. 

Arribats al poder l'estiu passat, a aquest projecte s 'hi ha afegit recentment la creació del Parc de la Península d'Artà, per tal 
de protegir la seva serra on es concentren més del 50% dels incendis que pateix Mallorca, La pau social necessària per dur 
endavant els dos projectes ha estat trencada: els grans propietaris han encès els pagesos més modestos i a bona part dels 

habitants de les viles afectades amb mentides sobre les calamitats que comportaran els parcs a les seves vides i possessions. 
Les finques d'aquests grans propietaris a la Tramuntana són les més cobejades pels alemanys d'alt poder adquisitiu, Amb la 

instauració dels parcs, els grans propietaris veuen amenaçada la possibilitat de poder vendre les seves finques i que els 
paguin una gran part en doblers negres. A més, algunes empreses constructores de Llevant veuen perillar la possibilitat de 
continuar encimen tant al ritme que ho han jétfins ara. Per l'interès d'uns pocs, la gent de la zona de Llevant i Tramuntana 
pot perdre l'oportunitat de millorar el seu nivell de vida, ells i tots els mallorquins, El parc de la Garrotxa i elMontseny són 

dos exemples del que podria ser el Llevant i la Tramuntana mallorquina. 

El darrer dissabte d'abril, entre 2000 i 3000 per
sones (segons les fonts) es varen manifestar a Palma per 
mostrar el seu rebuig als parcs naturals i reclamar ajuts 
per al sector lleter i la sequera (a la convocatòria no hi va 
acudir Unió de Pagesos per considerar que s 'havia 
polititzat en excés la manifestació). La major part dels 
11 O tractors que hi varen acudir havien sortit des de la 
zona de Llevant i Tramuntana, els dos indrets on el govern 
del Pacte de Progrés vol crear dos parcs naturals. Durant 
aquests darrers mesos la Federació Agrícola Ramadera 
Balear (F ARB) i les recentment constituïdes Associació 
Agrària i 1 'Associació dc Defensa de Llevant han 
organitzat diverses reunions amb pagesos d'aquestes zones 
per dir-los que si es fan els parcs, als que hi tenguin terres 
els hi canviarà la vida per complet basant-se en estudis 
efectuats pels seus "serveis jurídics" (uns serveis, si 
existeixen, especialitzats en la manipulació i la mentida 
com comprovarem més endavant) . Els han explicat que 
quan es faci el parc el govern tendrà dret preferent a l'hora 
d'adquirir qualsevol propietat que es vulgui vendre dins el 
parc, Que es prohibirà tot tipus de construcció i la 
modificació dels edificis existents. Els han arribat a dir 
que els agricultors estaran tan controlats que el director 
del parc c;:ls dirà el que poden o no sembrar, si poden o no 
podar els arbres i, fins i tot, que no podran recollir els ous 
de les seves gallines! Segons la FARB, dins el parc, a la 
nit, estarà prohibit encendre els llums a la nit i fer renou. 
No es podrà passejar amb animals, pescar, caçar... 

(en comentar aquestes amenaces a Eudald 
Formatger, alcalde de Viladrau, població que es troba dins 
del parc natural de Montsehy a Catalunya, em va demanar 
1' adreça dels diaris de Mallorca per poder fer una carta al 
director on poder explicar que tot és ·fals. Toni Vidal, un 
pagès de 43 anys del municipi de La Canya, municipi 
englobat dins el Parc Natural de la Garrotxa, té una reacció 

similar i em comenta que ell i molts companys ja no serien 
pagesos si les seves terres no es trobassin amparades pel 
Parc) . 

Sorprenentment, aquest discurs fals i alarmista ha 
calat a fons entre la pagesia de Llevant i Tramuntana, 
Tant, que el batle de Sant Llorenç ha rebut amenaces de 
mort si no feia sortir del Pla d'Ordenació de Recursos 
Naturals (PORN) el seu municipi , Des de fa uns quinze 
dies, Sant Llorenç s 'ha convertit en el primer ajuntament 
que surt del PORN i renuncia, per tant, a que part del seu 
territori s'integri dins el Parc Natural de Llevant. A Son 
Servera, unes 200 persones es van congregar davant el 
seu ajuntament per demanar el mateix , Durant la 
concentració, els regidors del Partit Popular, ara a 
1' oposició, varen pujar al balcó de la casa consistorial per 
fer discursos acompanyats de la persona que Üdera el 
moviment c.ontra el parc a Llevant i explicar que havien 
demanat la convocatòria d ' una sessió plenària 
extraordinària perquè el consistori es defineixi sobre el 
PORN i el parc natural. Curiosament, el mateix partit a 
Artà va incloure un punt en el programa electoral de les 
darreres municipals on demanava la creació del Parc Na
tural d'Artà per fer front als greus incendis que pateix 
aquest municipi any rere any. Ara se'n desdiu, 



natura 

M¿.~ de dues dècades de crisi 
Fa més de vint anys que el camp de les illes va 

enrere. És el gran oblidat. Molts pagesos han acabat venent 
les seves terres als alemanys davant la seva improductivitat. 
Però per què es manifesten ara i durant les darreres dues 
dècades han callat? La resposta s 'ha de cercar en 
1' amenaça que suposa la creació dels dos grans parcs de 
Mallorca per als grans i adinerats propietaris d'aquestes 
zones. Ells han estat l'espuma que ha encés el foc dels 
rumors i les mentides entre la població en ge11eral i entre 
agricultors i pagesos, un sector especialment sensible 
després d'aquest any de greu sequera i de dues dècades 
d:oblit. 
La pressió per fer-se amb un boci de terra a Mallorca per 
part dels alemanys, lluny de minvar, augmenta. La Conselleria 
de Turisme del Govern Balear fa uns dies feia pública una 
enquesta feta als turistes alemanys amb aquest sorprenent 
titular: "3 de cada 4 turistes alemanys que visiten l'illa hi 
volen comprar una casa" . Segons els comptes de la 
Conselleria, 1.5 00.000 teut~ns aspiren a la s~gona residència 
mallorquina. Les mesures urbanístiques aprovades pel 
pacte de progrés han crispat un seCtor de grans terratinents. 
Una llei aprovada abans que acabàs l'any passat, els 
impedeix parcel.lar les grans finques. Totes aquelles que 
són ANEI (area natural d'especial interés) no es poden 
parcclar per urbanitzar. Aquest sector de la "pagesia" (més 
que de pagesos hauriem de p;ular de grans propietaris, la 
majoria descendents directes de la noblesa mallorquina, els 
anomenats botifarres) és el que ha impulsat la conxorxa 
contra els nous parcs naturals de Mallorca. Un sector molt 
proper al PP i, concretament, a l'expresident Gabriel 
Cañellas. Curiosament, l'actual gerent de la F ARB és 
Carles Pizà, que fou gerent de 1 'Illstitut Balear de la Natura 
(!BANAT) durant el govern popular, empresa pública 
responsable de la gestió dels Parcs Naturals, entre ells el 
petit Parc de Mondragó, un exemple de mala gestió. 
Sorprenentment, els propietaris privats dels terrenys s 'han 
deixat manipular per la F ARB -liderada pels causants de les 
seves penúries- i ara són el penó exhibit com a leit-motiv de 
la lluita anti parc. Els propietaris de grans finques veuen com 
ara les subvencions europees no són sempre pels mateixos . 
L'anterior gerent de l'IBANAT, també coordinava els ajuts 
europeus amb l'Agrupació Forestal del Me4itemíneo. Ara 
mou les peces des de la F ARB. Amb aquest assessor 
expert, no és d'estranyar que la campanya hagi estat un èxit 
en alguns sectors. Movent-se ràpid, abans que se definís 
quines terres quedaven dins dels Parcs i quines no, han 
aconseguit fer córrer la por entre gran part dels pagesos de 
Llevant, Migjorn i Tramuntaiia i, fins i tot, entre la població 
en general d'aquestes zones. Han aprofitat el buït 
d'informació existent per sembrar-lo de desinformació. 
Una de les parts de la història més manipulada i que més 
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temor crea és la que fa referència al dret de tempteig i 
retracte. El dret de tempteig és el que té una persona 
d'adquirir una cosa amb preferència a un tercer pel mateix 
preu que s 'ha convingut entre el seu propietari i aquest 
tercer. El de retracte és el dret que té algú de quedar-se per 
igual preu la cosa venuda a un altre. La qüestió és que si és 
1' Administració que exerceix aquests drets, s 'ha d'escripturar 
el bé amb el preu real de la venda, cosa que impedeix el frau 
fiscal que suposa pagar amb diner negre i escripturar el bé 
a un preu més baix. De tota manera, el drets esmentats els 
té l'Administració en molts altres casos i la d'Hisenda el té 
sempre. El director general de Biodiversitat ja ha manifestat 
que no pensen exercir-los. La Llei 4/1989 també és molt 
dara: estableix la "facultad de la admini~ración competen
te para el ejercicio de los derechos de tanteo y retracto", oo 
diu en cap cas, contràriament al que prediquen els de 
l'Associació, que l'Administració tingui el deure d'exercir 
aquests drets, que, com tots els drets, són renunciables . 

Tinguent en compte les grans sumes que els 
alemanys paguen en doblers negres en comprar les finques 
de Mallorca, això pot suposar una amenaça per alguns que 
en un futur pensaven vendre la seva finca. De tota mane
ra, les finques de més de 100 hectàrees de la Serra ja 
estan afectades per aquest dret des de 1945 que a les 
Balears, ni l'Estat ni la Comunitat Autònoma, mai ha fet 
servtr. 

NO OCIXJS QUE EM CliEMIN 

MENYS MÉS 
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Algunes petites reformes legals més i, sobretot, el 
que vendrà (moratòria urbanística, control del creixement, 
etc. etc.) han posat nerviosos als sectors acostumats a 
especular, i a xapar les illes com un pastís fins a embafar
se. . Fins que es va començar a parlar de parcs, estaven 
convençuts que arribarien de nou temps políticament més 
propicis pels seus interessos; un futur i renovat pacte entre 
el PP i Unió Mallorquina que faria enrera el Pla Territorial 
a Mallorca. Per ells, el Pacte de Progrés és un mal tempo
ral, però la declaració dels parcs poden suposar un entrebanc 
de cara a tomar enrera. 

Projectes estrella com els Parcs Naturals o 
l'Ecotaxa han estat agafats pels sectors amb més interessos 
com la vertadera amenaça. Els instigadors de la dreta més 
profunda els han fet creure que la situació de crisi que viu 
el camp mallorquí no és culpa de 1 'anterior Govern ( 16 
anys de poder) sino dels que duen 8 mesos. I s'ho han 
cregut. 

Dàvant d'això, el Govern no ha sabut reaccionar a 
temps. No ha portat la iniciativa, i s'ha <Jedicat a contestar 
i rebatre acusacions. · 

Encara no s'està duent a terme una vertadera i 
profunda campanya d'informació, explicant als pagesos i 
veïns de la Serra que un parc natural no suposa una 
prohibició a tot, sino l'oportunitat (potser l'única) de rebre 
compensació per part d'aquelles persones o famílies que 
durant generacions i generacions han conservat els paratges 
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més hermosos de l'illa, les postals que els turistes venen a 
cercar i per les que guanyen doblers els hotelers i els 
turoperadors. Catalunya continua sent un referent de com 
podrien anar les coses a Mallorca: aquest 18 de maig els 
responsables del Parc Natural de la Garrotxa tenen una 
reunió de consulta i informació amb els representants del 
comerç i les entitats de Sant Feliu de Pallerols (abans 
s 'havien vist amb propietaris, pagesos, industrials i 
constructors). Fins ara, només partd' aquest municipi estava 
dins d'aquest parc creat l'any 1982. Quasi 20 anys després, 
ha estat l'ajuntament de Sant Feliu de Pallerols qui ha 
so Ui citat que es faci l' amplicació del parc a tot el seu 
municipi. De tota manera, quan es va començar a parlar de 
crear el Parc Natural de la Garrotxa, també corrien rumors . 
de tot tipus. Fins i tot hi va haver gent que començà a talar 
els boscos per por de no poder-ho fer més tard. El temps els 
ha demostrat que varen córrer de bades: al Parc Natural de 
la Garrotxa encara hi ha explotacions forestals, poden anar 
a cercar esclatassangs, poden passejar amb cans, poden 
obrir llums a la nit, poden caçar, poden anar en globus 
aerostàtic per damunt el parc, es poden passejar amb cavall 
i carruatges, poden fer acampades controlades ... 

Miquel Piris. Periodista. 

miquelplrls @botmail.com 
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Universitat 
Catalana 
d'Estiu 
•~ada de Conflent 

La Universitat Catalana d'Estiu, com cada 
any, fa una oferta acadèmica rigorosa, 
però, al mateix temps, asseqyible a tothom. 
Cursos, seminaris d'investigació, con
ferències, debats, tallers, excursions i 
espectacles són la concreció de l'inter
canvi inteHectual que proposa en el marc 
de la vila de Prada, al Conflent, bressol 
de la nostra cultura. 

del 15 al 25 d'agoat de 2000 
Inscripcions: Fins al dia 24 de juliol, als Serveis 
Administratius de l'Edifici Sa Riera (C/ de Miquel dels 
Sants Oliver, 2, Palma. Tel.: 971 17 24 02). 
Les subvencions de la UIB, de l'Obra Social i Cultural 
de Sa Nostra, de la Conselleria d'Educació i Cultura 
del Govern de les Illes Balears i del Consell de 
Mallorca permeten oferir beques importants a tots els 
inscrits. 
Per als becaris, els preus són: 

per a majors de 18 anys, 

• per a la Univers6tat Jove (15-17 anys), 

per a acompanyants menors de 15 anys, 

30.500 ptes. 

25.000 ptes. 

22.000 ptes. 

• Ualnntlat *la 
IU.. B ...... 
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U vv cittvlV 
Portal et 
ÚJilfJV~~ 

(dJ~UA.I) 

E nguany és bo de dur, per un lloc o altre passa correntia 
i no pateixes aquella calorota d'altres estius~ a mi ja 
em va bé que estic en edat de tenir calrades i , francament, 

és un alleujament, als qui ja no els va hi tant és als hotelers, que 
es queixen de la baixa ocupació tot i que els diaris parlen de rècords 
que es baten a Son Sant Joan, el que jo faria amb aquestes fites 
històriques seria batre-les ben batudes amb un turmix minipimer 
de doble tallant, la que grinyola fort és la meva amiga que té un 
souvenir i diu que no venen res, deu esser cosa del Turisme de 
Qualitat. Que d'al.lotea per Cala Rajada sembla un pati de coLlegi 
de li trona i cub ata long drink del Turisme de Qualitat. On em 
trobaria bé és davall el parral hora foscant sopant d'un trampó 
amb figues si no fos pel veinat que finestres de pinte en ample em 
fa escoltar el capítol tresmilsetcentsvuitantados de la telenovela 
protagonitzada pel Turisme de Qualitat. Capdepera i el llogaret aviat 
seran tot ú, que en fan i que en fan de cases, a dalt de na Lliteres 
és una aglomeració, per sa Cala igual, de cada any la construcció 
augmenta i augmenta, deu esser per fer zones residencials luxurioses 
per al Turisme de Qualitat. El que si not d'any en any és que el 
poble és més renouer i més brut i a Canyamel olorós, fragàncies 
per al Turisme de Qualitat. I és que els serveis municipals no 
donen l'abast i diuen que si els amplien costaran més que el que 
deixa el turisme a veure si els Calarajaders en lloc d'esmolar fan 
osques amb el Turisme de Qualitat. No m'he posat gens morena 
aquest estiu amb això que no fa calor a les matinades m'he de 
tapar les cames amb el cobertor per res del món voldria que em 
sortissin varius, ai! quin disgust quan el metge em va dir que les 
tenia malaltes, les cames, no les podrè dur a l'aire pus mai més 
en canvi les cartutxeres són més bones de dissimular, al meu home 
li agradaren i tot, s'altra dia, sia dit que duia les galtes vermelles i 
uns ullons brillants, si no aprofit el temps no podré anar a la feina 
amb shorts no voldria que diguessin de mi que no som una Turista 

. de Qualitat. 
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c·ovERN 
DE lES IlLES' BALEARS 

Encara no fa · un any, i .... 

• Avui hi ha mes prosperitat-social. 

• El no lre terr it ri ha millorat en quali tat: 

·• Pr param unes infraestructures 
modernes i ad quades. 

• A¡..ic slaiYl f ns pel" l'economiJ pro ucti a. 
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• ~ ~ui -tJ I joves~ ta.JJ m ~ pr parats p r.al futur. 

• . L·'eslruçtura adminiwati a és 
més d~· mocràtica i partiEipativ . 

' • El d iàleg soc.ia.l é avui m ' s present que ma i 
·a le.." n.o tres ll·les. 

Tantes coses fetes .. . 
... tant~s-·per fer 




